
اقتصادی

وزیر صنعت، معدن و تجارت:

 بازار پوشاک را مفت و مجانی
به خارجی ها داده ایم

قیمت سکه و ارز ) به تومان(

صفحه۴
سه شنبه ۱۴ شهریور ۱۳۹۶ 

۱۴ ذیحجه ۱۴۳۸ - شماره۲۱۷۱۵

قیمت بازارنوع سکه
1/270/000سکه تمام طرح جدید
1/250/000سکه تمام طرح قدیم

668/000نیم سکه
385/000ربع سکه

254/000گرمی
126/800هر گرم طلای 18 عیار

نوع ارز
3/888دلار
4/785یورو
5/030پوند

1/167لیر ترکیه
10/64درهم امارات

مدیرعامل مجمع نوشت  افزارهای ایرانی 
اسلامی با اشــاره به واردات ۷۰ درصدی 
نوشــت افزار مصرفی در کشور گفت: به 
دلیل واردات گســترده، کسی رغبتی به 

سرمایه گذاری در این بخش ندارد.
سعید حســینی اظهار داشت: گردش مالی 
سالانه نوشت افزار در بازار ایران 4 هزار میلیارد 
تومان است که 70 درصد این ظرفیت از خارج 

کشور به صورت قانونی یا قاچاق وارد می شود.
مدیرعامــل مجمع نوشــت افزارهای ایرانی 
اسلامی افزود: سالانه بیش از 150 میلیون جلد 
انواع دفترچه و میلیون ها قلم کیف، جامدادی، 
مداد و خودکار در کشــور مصرف می شــود که 
بخــش عمده ای از آنها از خارج وارد می شــود 
درحالی که واحدهای تولیدی در داخل کشــور 
با ظرفیت بسیار پایین تر از ظرفیت اسمی خود 
فعال هستند.وی خواهان حمایت جدی دولت 
از تولیدکنندگان انواع نوشت افزار داخلی شد و 

واردات کالای مشابه داخلی 
در صنعت نفت با بودجه دولتی

افــزود: دولت می تواند از طریق مبارزه با قاچاق 
و همچنیــن وضع مقررات گمرکــی در حوزه 
واردات نوشــت افزارهای بی کیفیت که سلامت 

دانش آموزان را نیز با خطر مواجه می کند، از ورود 
کالاهای خطرناک و بی کیفیت جلوگیری کند.

حسینی، گسترش برخی بیماری های پوستی 

بین دانش آموزان را در سال های گذشته یکی از 
پیامدهای ورود نوشت افزارهای با کیفیت بسیار 
پایین و بیماری زا دانست و افزود: خوشبختانه 
چند وقتی است که مسئولان به موضوع سلامت 

این محصولات توجه بیشتری دارند.
مدیرعامــل مجمع نوشــت افزارهای ایرانی 
اسلامی خاطر نشان کرد: در برخی محصولات 
نوشــت افزاری از جمله دفترچه، خودکار، مداد، 
جامــدادی و کیف و کولــه، ظرفیت لازم برای 
تامین نیاز داخل در کشــور وجود دارد، اما در 
برخی صنایع از جمله ســاخت اتــود نیازمند 
سرمایه گذاری و ایجاد خط تولید این محصول 
در کشــور هستیم.به گزارش تسنیم، وی افزود: 
بــه عنوان مثال با ایجاد یــک خط تولید 500 
میلیون تومانی، نیاز کشور به اتود )مداد نوکی( 
برطرف می شود، اما بدلیل واردات گسترده این 
محصول، کسی رغبتی به سرمایه گذاری در این 

بخش ندارد.

رئیــس  اتحادیه طلا و جواهــر اعلام کرد 
نمی توان افزایشی و یا کاهشی بودن قیمت طلا 

در بازار جهانی را در آینده پیش بینی کرد. 
محمد کشــتی آرای در گفت وگو با ایســنا، اظهار 
داشــت: در هفته گذشــته با توجه به تحولات حوزه 
اقتصــاد جهانی از جمله کاهــش ارزش دلار به دلیل 
طوفان هاروی قیمت طلا با افزایش مواجه شد و به این 
ترتیب شــاهد نوعی شوک قیمتی در این بازار بودیم؛ 
به گونه ای که در مدت زمان یک هفته قیمت طلا 34 

دلار افزایش پیدا کرد که این رقم یک شوک برای بازار 
محسوب می شود.

وی همچنین عنوان کرد: همزمانی افزایش نرخ طلا 
با کاهش سود سپرده بانکی این تصور را ایجاد کرد که 
این افزایش ناشــی از کاهش سود سپرده بانک هاست 
اما این گونه  نبوده و افزایش بهای ارز و طلا در بازارهای 
جهانی منجر به آن شده است که طی روزهای گذشته 

قیمت سکه 40 هزار تومان افزایش پیدا کند.
این در حالی است که طی دو روز گذشته، کیهان با 

 اشاره به عوامل داخلی بروز این افزایش قیمت بی رویه 
 اشاره کرد که قبل از اجرای دستورالعمل جدید بانک 
مرکزی برای کاهش سود بانکی، پیش بینی می شد با 
هدایت بخشی از منابع بانکی به سمت بازارهای دیگر، 
قیمت هــا در این بازارها افزایش یابــد. لذا بی تاثیری 
کاهش نرخ ســود در زمینه افزایش قیمت طلا سخن 
درستی نیست. رئیس  اتحادیه طلا و جواهر با تاکید بر 
اینکه با وجود افزایش قیمت، ثبات کافی در بازار سکه و 
طلا وجود داشته و وضعیت بازار کاملا آرام است، گفت: 

با توجه به اینکه در بازار ما شرایط ویژه ای ایجاد نشده 
و میزان تقاضا تغییر چشمگیری نداشته است، لذا به 
نظر می رسد نیازی به تغییر میزان عرضه سکه در بازار 
نیز وجود نداشته باشد و سیاست گذاری خاصی برای 

مواجهه با این شرایط لازم نباشد. 
کشتی آرای در پیش بینی وضعیت آینده بازار طلا 
نیز عنوان کرد: در کل نمی توان این مسئله را پیش بینی 
کرد که در بازارهای جهانی قیمت طلا روندی افزایشی 

را دنبال خواهد کرد یا دچار کاهش می شود.

رئیس اتحادیه طلا:

آینده بازار طلا قابل پیش بینی نیست

مســئول عملیات حج شرکت فرودگاه ها 
گفت: اولین پروازهای برگشت حجاج به کشور، 
امروز بــه فرودگاه های اردبیل، بندرعباس و 

امام خمینی تهران انجام می شود.
ســیدمحمود رضوی در گفت وگو با خبرگزاری 

فارس، درباره پروازهای برگشــت حج تمتع امسال 
اظهار کرد: اولین پرواز برگشت حجاج به کشور، امروز 
14 شــهریورماه به فرودگاه اردبیل و به دنبال آن 
پروازهایی به بندرعباس و تهران صورت می گیرد. تا 
15 شهریورماه حدود 14 پرواز برگشت حجاج انجام 

می شود که پروازهای فرودگاه های تبریز، مشهد و 
ارومیه توسط ایرلاین سعودی و بقیه توسط ایران 

ایر صورت می گیرد.
مسئول عملیات حج شرکت فرودگاه ها با اشاره 
به اینکه استقبال کنندگان از حجاج تلاش کنند در 

جمعیت های کوچک برای استقبال از حاجی خود 
به فرودگاه بیایند، گفت: استقبال کنندگان حتما قبل 
از حضور، از به موقع بودن پروازهای حاجیان خود 
از طریق ارتباط با اطلاعات پرواز فرودگاه ها مطلع 

شوند تا سرگردان نمانند.

یک مسئول در شرکت فرودگاه ها:

حجاج از امروز به کشور برمی گردند

وزیر صنعت، معدن و تجارت با  اشــاره 
باعث عذاب  اینکــه قاچاق پوشــاک  به 
تولیدکنندگان شــده است، اعلام کرد: در 
این سال ها بازار پوشاک را مفت و مجانی در 

اختیار خارجی ها قرار دادیم.
به گزارش ایســنا، محمد شــریعتمداری روز 
گذشته در مراســم انعقاد تفاهم نامه بین وزارت 
صنعت و سازمان برنامه و بودجه در رابطه با توسعه 
 اشتغال روســتایی در قالب طرح تولید پوشاک، 
ضمن ابراز نگرانی از اینکه امروز بازارهای ایرانی 
مفت و مجانی در اختیــار خارجی ها قرار گرفته 
است، اظهار داشت: بخشی از آن از طریق قاچاق 

و بخشی دیگر هم ارادی انجام می شود.
قاچاق پوشاک

 باعث عذاب تولیدکنندگان شده
بــه گفته وی، در حال حاضر بخشــی از 12 
میلیارد دلار وارداتی که انجام می شــود هرچند 
که قانونی اســت اما حقوق گمرکی آن پرداخت 

نشده است. 
وزیر صنعت، معدن و تجارت همچنین با  اشاره 
به آمار 2/5 میلیارد دلاری قاچاق پوشــاک، بیان 
کرد: معتقدم این آمار چندان دقیق نیست و پایه ای 
ندارد. تصورم این اســت که قاچاق پوشاک بیش 

از این رقم خواهد بود.شریعتمداری ادامه داد: در 
حالی آمار اعلام شده برای قاچاق پوشاک چندان 
قابل قبول نیســت که به طــور حتم می تواند با 
مجموع وارداتی که بدون پرداخت حقوق گمرکی 
صورت می گیرد، باعث عذاب تولیدکنندگان شود. 
در شرایط فعلی، تولید محکوم به شکست است

وی با بیان اینکه اکنون در ســیکل معیوبی 
قرار داریم، ادامه داد: متاسفانه اقداماتی کرده ایم 
که خود باعث شــرایط فعلی شده ایم؛ به طوری 
کــه تجارت مرزی را بــدون حقوق ورودی مجاز 
دانســته اند یا موافقت هایــی را ابلاغ کرده ایم که 

شرایط فعلی را رقم زده است.
وزیــر صنعت، معدن و تجارت عنوان کرد که 
در حال حاضر با سود تسهیلات بالای 20 درصد 
نمی توان در صنعتی که در بســیاری از بخش ها 
بــازده کمتر از 10 درصد دارد موفق بود. در این 

شرایط، تولید محکوم به شکست است.
مصوبه حذف برچسب قیمت 

از کالا ایراد دارد
حذف برچســب قیمــت برخــی کالاها که 
نعمــت زاده اســتارت آن را در آخرین روزهای 
وزارتــش در وزارت صنعــت، معدن و تجارت زد 
و چهــار گروه کالایی از جمله محصولات صنایع 

بیسکویت، شیرینی، کیک و شکلات، انواع چیپس 
و اسنک و محصولات صنایع سلولزی، بهداشتی 
را بر اساس این مصوبه از مهر ماه خارج از شمول 
برچســب قیمت عنوان کرد، شریعتمداری آن را 
مــورد تایید قرار داد و طــی ابلاغیه ای خطاب به 
معاون امور اقتصادی و بازرگانی و دیگر معاونان و 
مدیرکل های این وزارتخانه هفت قلم کالای دیگر 
که شــامل انواع محصولات کارخانه ای کنسرو، 
کمپوت، سس، ترشی، شور، مربا و عسل می شود 
را نیز به لیســت کالاهایی که برچسب قیمت از 

روی آنها حذف خواهند شد، اضافه کرد.
و  مصرف کننــدگان  حمایــت  ســازمان 
تولیدکننــدگان این مصوبه را با قانون موجود در 
تناقض دانست و شــریعتمداری هم در این باره 
گفت: مصوبه حذف برچسب قیمت از برخی کالاها 
در دولت یازدهم و از سوی آقای نعمت زاده ابلاغ 
شده که اکنون محترم و لازم الاجراست اما به هر 
حال ایراداتی به آن وارد اســت که باید رسیدگی 
و اصلاح شود. وی درباره اینکه آیا شما به عنوان 
وزیــر صنعت، معدن و تجارت در دولت دوازدهم 
موافق با اجرای این مصوبه هستید یا خیر؟ عنوان 
کرد که در هر صورت من اکنون موافق و مخالف 
نیستم. ولی به هر حال ابلاغ شده و باید نکاتی که 

در آن وجود دارد مورد بررسی قرار گیرد.
واحدهای تولید پوشاک

 با کمتر از 5۰ درصد ظرفیت کار می کنند
به گزارش فارس، در این مراسم رئیس  انجمن 
پوشاک نیز با بیان اینکه کالاهای ته مانده کیلویی 
از نشــان های خارجی وارد کشور می شود، اظهار 
داشت: شرایط کار به گونه ای شده که یک پیراهن 
41 هــزار تومانی که 14 هــزار تومان خریداری 
شده فقط هشــت هزار تومان بابت شست وشو و 
بسته بندی آن هزینه می شود.سومبات  هاکوپیان 
افزود: اخلاقاً قول می دهم کمتر از سه سال طرح 
تولید پوشــاک رونق بگیرد و به اروپا نیز صادرات 
داشته باشیم. این موضوع مشروط به آن است که 
بتوانیم جلوی قاچاق پوشاک را به کشور بگیریم.

وی با انتقاد از سیاست های کنونی در قبال این 
موضوع و لباس، بیان کرد: تولیدکننده داخلی را 
بــه لحاظ طراحی محدود کرده ایم، اما به راحتی 
طرح های خارجی در بازار یافت می شود و کسی 

با آنها کاری ندارد.
رئیس  انجمن پوشاک ادامه داد: در حال حاضر 
واحدهای موجود تولید پوشــاک با کمتر از 50 
درصد ظرفیت مشغول کار هستند و امیدواریم این 
طرح بتواند به ایجاد  اشتغال در روستاها کمک کند.

رئیس اتاق بازرگانی تهران گفت: از آ نجا 
که هنوز، مباحث بانکی بین ما و سایر کشورها 
بطور کامل حل نشده اســت، نتوانسته ایم 

سرمایه  خارجی جذب کنیم.
به گزارش خبرگزاری فارس، مسعود خوانساری 
در نشست هم اندیشــی ارتقاء شاخص های آزادی 
اقتصادی ایران اظهار کرد: گرچه در دو سال گذشته، 
اقداماتی برای جذب سرمایه گذاری خارجی انجام 
شــده اما از آنجا که هنوز مباحث بانکی بین ما و 

سایر کشورها بطور کامل حل نشده، نتوانسته ایم، 
آنطور که باید و شاید در زمینه جذب سرمایه گذاری 

خارجی عمل کنیم.
وی با بیان  اینکه ســالانه به 50 میلیارد دلار 
جذب سرمایه گذاری خارجی نیازمندیم، افزود: هنوز 
شرکت های ما پس از برجام نتوانسته اند خود را با 

شرایط و مقررات بین المللی تطبیق دهند.
طرف های خارجی که قصد ســرمایه گذاری در 
ایران را دارند، باید از اقتصاد کشور و پتانسیل ها و 

مزیت های اقتصادی کشور شناخت داشته باشند.
رئیس اتــاق بازرگانی تهران به بنیاد فریزر که 
یک موسســه رتبه بندی شاخص های اقتصادی در 
دنیا است، اشاره کرد و گفت: از این موسسه دعوت 
کرده ایم تــا به ایران بیاید و این موسســه با نقد 
سیاست های اقتصادی دولت و کشور می تواند منابع 
اطلاعاتی خوبی را برای شرکت هایی که می خواهند 

در کشور ما سرمایه گذاری کنند، فراهم کند.
خوانساری با بیان اینکه اقتصاددانان مطرحی با 

این موسسه کار کرده اند، ادامه داد: ایران چه قبل و 
چه پس از انقلاب از اقتصاد دولتی رنج برده است و 
صدور مجوزهای زیاد توسط دولت ها در زمینه های 
اقتصادی باعث شده که ما نتوانیم در بخش اقتصادی 

هم پای دیگر کشورها رشد کنیم.
وی خاطرنشــان کــرد: رتبــه مــا در زمینه 
شاخص های اقتصادی، رتبه خوبی در دنیا نیست و 
امیدوارم در دولت دوازدهم شاخص های اقتصادی 

بهبود یابد.

رئیس اتاق بازرگانی تهران:

مشکل تحریم بانکی هنوز حل نشده است

مدیرعامل مجمع نوشت  افزارهای ایرانی اسلامی:

واردات بی رویه مانع رشد صنعت نوشت افزار در کشور شده است

با مشارکت کمیته امداد و همراه اول پرداخت صدقات از طریق 
تلفن همراه امکان پذیر شد.  

به گزارش اداره کل ارتباطات شــرکت ارتباطات ســیار ایران، در 
مراســمی تفاهم نامه همکاری بین این شــرکت و کمیتــه امداد امام 

خمینی )ره( به منظور ایجاد مؤسسه خیریه »امداد اول«، امضا شد. 
در این مراسم مدیرعامل همراه اول با اشاره به امضای این تفاهم نامه 
در روزهــای میــان عید قربان و عید غدیر خم، گفــت:  با امضای این 
تفاهم نامه زیرســاخت های موجود در همــراه اول، در خدمت کمیته 
امــداد امام خمینی )ره( قرار می گیرد. از این طریق مشــترکین همراه 
اول می توانند به صورت مستقیم در امور خیریه در مناطق محروم و یا 
مناطق خاص مد نظر خود، مدرسه سازی، تحصیل نیازمندان، کمک به 
یک منطقه خاص در کشــور و... به صورت هوشمند و با نظارت کمیته 

امداد مشارکت داشته باشند. 
صدوقــی با بیان اینکه مردم می توانند با اطمینان خاطر کمک های 
خود را از بستر تلفن همراه که در واقع صندوق صدقه هوشمند است، 
به صورت مستقیم به حساب خود کمیته امداد امام خمینی )ره( واریز 
کننــد، گفت:  از این طریق، کمک های مردم در کمترین زمان ممکن، 
بدون هیچگونه هزینه اضافی برای مشترکین، توسط کمیته امداد امام 

خمینی )ره( به اقشار مورد نیاز جامعه می رسد. 
رئیس کمیته امداد امام خمینی )ره( نیز در این مراســم با اشاره به 
اینکه مردم از روش های نوین خیلی استقبال می کنند، گفت: اکنون در 
زمان بین دو عید مسلمانان و بهترین ایام هستیم و از این موضوع برای 
کمک به محرومین و نیازمندان استفاده می کنیم؛ خوشحالیم که به مردم 
عزیز اعلام کنیم که از این پس صدقات آنها بدون کمترین هزینه برای 
ما، چه از لحاظ هزینه های شمارش و حساب کردن و چه از لحاظ زمانی، 
شفاف و راحت به حساب کمیته امداد امام خمینی )ره( واریز می شود. 
فتاح با اشاره به توسعه صدقات پیامکی از طریق همراه اول، گفت: 
کمیته امداد از بابت پیامک ها پولی به همراه اول پرداخت نمی کند؛ این 
نیت خیرخواهانه و مسئولیت اجتماعی همراه اول است که با این لطف 

و تصمیم، کار فرهنگ خیر و احسان را فراگیر می کند.
مشترکین همراه اول می توانند با ارسال پیامک به سرشماره 8877 
و یا شماره گیری کد #8877* به صورت رایگان عضو سامانه کمک به 

کمیته امداد امام خمینی )ره( شوند.

با وجود اینکه توانایی یک شــرکت دانش بنیان و باسابقه 
داخلی تولیدکننده شیرآلات کنترلی به تأیید وزارت صنعت 
رسیده است، پیمانکاران پروژه بزرگ نفتی در حال انعقاد قرارداد 

واردات این تجهیزات با بودجه دولتی هستند.
به گزارش خبرگزاری فارس، یکی از کالاهای پرمصرف در صنعت 
نفت کشور که توانایی زیادی برای تولید آن در داخل کشور هم ایجاد 
شــده است و از دیدگاه وزارت نفت جزو ده قلم کالای استراتژیک این 
صنعت محســوب می شود، »شیرهای کنترلی« هستند. در این زمینه 
بعضی از شرکت های داخلی اقدامات قابل اعتنا و مهمی انجام داده اند و 
یکی از آنها که به تایید معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری رسیده 
و دارای نشان »دانش بنیان« است. این شرکت داخلی همچنین نقش 
مهمی در تولید شیرآلات کنترلی بسیاری از پروژه های ملی داشته است.

این شــرکت به مدیران پروژه پالایشگاه گاز بیدبلند 2 معرفی شده 
است و پیشنهادات فنی خود را به شرکت پیمانکار که کنسرسیوم دو 
شرکت خصوصی با نام های »س« و »ج« است، ارائه داده است. با این 
وجود، شــرکت های مذکور به دلایل نامعلومی از ادامه مکاتبات با این 
شــرکت داخلی خودداری کردند و پس از مدتی مشــخص شد که در 
حال خرید و وارد کردن شیرآلات کنترلی پروژه مذکور از کشور آلمان 

به واسطه شرکت های فرانسوی هستند.
این در حالی اســت که وزیر صنعت، معدن و تجارت دولت یازدهم 
در حاشــیه نامه مشابه مورخ 19 اردیبهشت یکی دیگر از شرکت های 
ایرانی درباره عدم اســتفاده از توان داخلی در زمینه تامین شــیرآلات 
پالایشــگاه بید بلند 2 خطاب به نژاد سلیم، مدیرعامل شرکت صنایع 
پتروشــیمی خلیج فارس یه عنوان کارفرمای این پروژه نوشته بود: »با 
ســلام و با توجه به تاکید مقام معظــم رهبری بر حمایت از تولیدات 
داخلی، با هر گونه خرید خارجی شیرآلات طرح پالایشگاه گاز بیدبلند 
2 مخالفیم و اجازه واردات داده نخواهد شــد. لطفا دســتور فرمائید از 

طریق سازندگان داخلی خریداری شود.«
با این وجود، همچنان خبری از استفاده از توانمندی های آن شرکت 
داخلی و دانش بنیان برای تامین شیرهای کنترلی پروژه پالایشگاه گاز 
بیدبلند 2 نیست و اخبار موجود حاکی از نهایی شدن قرارداد شرکت 
پیمانکار این پروژه با شــرکت های دلال فرانسوی در این زمینه است.

در حالی شــاهد واردات کالاهای مشابه داخلی در پروژه پالایشگاه گاز 
بیدبلند 2 با چند برابر قیمت تولیدات داخلی هســتیم که منابع لازم 
برای احداث این پالایشگاه از طریق منابع داخلی و به واسطه بانک سپه 
تامین می شود و سازندگان این پالایشگاه مکلف به خرید داخلی هستند. 
با این وجود، شــرکت های پیمانکار این پالایشگاه که نماینده شرکت 
پالایش گاز بیدبلند خلیج فارس برای احداث این پالایشگاه هستند، با 
تاکید بر اینکه خصوصی هستند، ادعا می کنند الزامی برای استفاده از 
توانمندی های داخلی ندارند. همچنین آنها ادعا دارند بخشی از تامین 
منابع مالی این پروژه از طریق یک خط اعتباری یوزانس خارجی صورت 
می گیرد. این در حالی اســت که در هر صورت این پروژه عملا متعلق 
به دولت و شــرکت های شبه دولتی اســت و خصوصی یا دولتی بودن 
پیمانکار ارتباطی با اجرای قانون حداکثر استفاده از توان داخل ندارد.

از نکات قابل توجه این موضوع، این اســت که نماینده شرکت های 
پیمانکار این پروژه در جلســه با کارشناسان و مدیران شرکت داخلی 
دانش بنیان بعد از تایید توضیحات این شرکت توسط دفتر تجاری سازی 
و فناوری ســاخت درباره دلائل شــرکت های پیمانکار پالایشگاه گاز 
بیدبلند 2 برای عدم استفاده از توان آنها، درباره قدرت و نفوذ دلالی به 
نام »م.ب« صحبت کرده است که خرید و تامین تجهیزات بسیاری از 
پروژه های در دست اجرای کشور را بر عهده دارد و هم از لحاظ سیاسی 
و امنیتی و هم از لحاظ وابستگی به برخی فرقه های ضاله سوابق مهم 

و قابل تاملی دارد.
انتظار می رود مسئولان وزارت صنعت، معدن و تجارت و همچنین 
وزارت نفت در دولت دوازدهم با پیگیری جدی تر و ســریع تر واردات 
شیرآلات کنترلی پالایشگاه گاز بیدبلند 2 علی رغم توان داخلی تولید 

آن، جلوی این موضوع را بگیرند.

پرداخت صدقات از طریق 
تلفن همراه امکان پذیر شد

سخنگوی شــورای نگهبان به اظهارات 
سخنگوی دولت درباره نظارت فقهای شورای 
نگهبان بر عملیات اجرایی بانکداری بدون 

ربا واکنش نشان داد.
عباســعلی کدخدایی در گفت وگو با خبرنگار 
اقتصادی کیهان اظهار داشــت: شورای نگهبان 
قانــون عملیات بانکداری بدون ربا را تأیید کرده 
اســت ولی اگر اشــکالاتی در نحوه اجرای این 
قانون وجود دارد، این اشکالات به شورای نگهبان 

ارتباطی ندارد.
گفتنی است، ســخنگوی دولت مدتی پیش 
در واکنش به سوالی درباره برخی انتقادات فقها 
نســبت به عملیات بانکی و ربوی دانســتن آن، 
گفته بود: از فقهای محترم یاد می کنیم و تأسی 
می کنیــم با احترام و تواضع به حضور همه آنها، 
برای ما فقهای شــورای نگهبان ملاک اقدام مان 
خواهند بود ... یکی از وظایف شــورای نگهبان، 
بررسی و مقایسه با قانون اساسی و شرع مقدس 
اســت، بنابراین اگر مغایرتی وجود داشته باشد 

حتما شورای نگهبان آنها را رد می کند.
در همیــن رابطه عضو شــورای فقهی بانک 

مرکزی در گفت وگو با فارس در خصوص سطح 
نظارت شــورای نگهبان بر سیستم بانکی، اظهار 
داشت: در بحث بانکداری بدون ربا چهار مرحله 
داریــم که یک مرحله آن تصویب قانون عملیات 
بانکی بدون ربا در مجلس اســت که در سال 62 
به تصویب مجلس رسیده و شورای نگهبان آن را 

بررسی و تایید کرده است.
سیدعباس موسویان گفت: آیین نامه های قانون 
توسط بانک مرکزی تهیه و در هیئت دولت بررسی 
و در هیئت دولت هم تایید و تصویب می شود و 

اصلا به شورای نگهبان نمی رود.
وی با اشاره به تدوین دستورالعمل های اجرایی 
در مرحله ســوم، تصریح کرد: دستورالعمل های 
اجرایی بانکی در بانک مرکزی تدوین و در شورای 
پول و اعتبار به تصویب می رسد و دیگر به هیئت 

دولت هم نمی رود.
عضو شورای فقهی )غیررسمی( بانک مرکزی 
ادامــه داد: مرحله چهارم، تدویــن قراردادهای 

فی مابین بانک و مشتری است.
 ایــن قراردادهــا قبلا توســط بانک ها تهیه 
می شد و در سال های اخیر توسط بانک مرکزی 

و  می شــود  تهیــه 
قراردادهای نمونه در 
شورای پول و اعتبار 
مطــرح و تصویــب 
می شود، بنابراین این 
بخش از مصوبات هم 
به شــورای نگهبان 

نمی رود.
گفت:  موسویان 

مرحله چهــارم که مرحله اجرا و عمل اســت، 
قراردادهای تدوین شده اجرایی می شود. در این 
مرحله هم شورای نگهبان هیچ نظارتی بر اجرای 
این قراردادها ندارد و اساسا چنین وظیفه ای برای 
شــورای نگهبان در قانون اساسی و دیگر قوانین 

تعریف نشده است.
وی افزود: طی 34 سال حتی یک مورد وجود 
نداشته که شــورای نگهبان یکی از قراردادهای 
نمونه بانک ها و یا دستورالعمل های تدوین شده 

از سوی بانک مرکزی را مورد نقد قرار دهد.
عضو شورای فقهی )غیررسمی( بانک مرکزی 
با اشــاره به تکرار ایــن جمله که »مراجع تقلید 

قانون عملیات بانکی بدون ربا را تایید کرده اند«، 
گفــت: بله، مراجع تقلید ایــن قانون را که مورد 
تایید فقهای شورای نگهبان است، تایید کرده اند 
امــا مراحــل بعدی را کــه بحــث آیین نامه ها، 
دستورالعمل ها و قراردادهاست، نه مراجع تقلید 

تایید کرده اند و نه فقهای شورای نگهبان. 
موسویان ادامه داد: اگر مراجع تقلید به نظام 
بانکی انتقاد می کنند، به قراردادهایی است که در 

نظام بانکی اجرا می شود. 
وی خاطرنشــان کرد: خوشبختانه در قانون 
برنامه ششم توسعه بحث شورای فقهی به عنوان 
یکی از ارکان بانک مرکزی دیده شده و این شورای 
فقهی افزون بر اینکه به بخشنامه های بانک مرکزی 
اعم از آیین نامه هــا و قراردادهای نمونه نظارت 
می کند، باید نســبت به اجرای صحیح معاملات 

در نظام بانکی هم نظارت کند.
موســویان گفت: اما هنوز این بخش از قانون 
برنامه ششم هماند بسیاری از دیگر بندهای آن، 
باوجود گذشــت 6 ماه از ابلاغ عملیاتی نشده و 
شورای فقهی )رسمی( بانک مرکزی که مصوبات 

آن لازم الاجرا باشد، تشکیل نشده است.

کدخدایی در گفت وگو با کیهان:

اشکالات اجرایی قانون بانکداری بدون ربا به شورای نگهبان ارتباطی ندارد

وزیر جهاد کشــاورزی در مورد علت اعلام نشــدن نرخ خرید 
تضمینی گندم برای ســال زراعی جدید، گفت: مرداد ماه پیشنهاد 
خود را به شورای اقتصاد داده ایم و ما هم علاقه مندیم که زودتر این 

نرخ ها اعلام شود.
به گزارش خبرگزاری فارس، محمود حجتی دیروز در حاشــیه نخستین 
کنفرانس بین المللی علوم باغبانی ایران در پاســخ به این سؤال که با توجه به 
آغاز کشت پاییزه، چرا هنوز نرخ خرید تضمینی محصولات اساسی کشاورزی 
از جمله گندم اعلام نشده است، گفت: ما در مرداد ماه پیشنهاد خود را تقدیم 
دبیرخانه شــورای اقتصاد کرده ایم و امیدواریم این موضوع به موقع بررسی و 

قیمت ها اعلام شود.
گفتنی است نرخ خرید تضمینی گندم در سال گذشته هم با تأخیر زیادی 
اعلام شــد. علیرغم آنکه قرار بوده طبق قانون، افزایش نرخ خرید تضمینی بر 
اساس نرخ تورم باشد و وزارت جهاد کشاورزی نیز در سال گذشته افزایش 9 
تا 10 درصدی قیمت خرید تضمینی گندم را به شورای اقتصاد پیشنهاد داد، 
اما تنها نرخ خرید تضمینی گندم 2/2 درصد افزایش یافت و امسال نیز با آغاز 

کشت پاییزه همچنان نرخ خرید تضمینی گندم اعلام نشده است.
همچنیــن در این همایش حجتی با تأییــد واردات محصولات تراریخته 
گفت: محصولی که تراریخته باشــد، در کشــور تولید نمی کنیم، اما بخشی از 
محصولات تراریخته مانند ســویا و ذرت و کمابیش برخی دیگر از محصولاتی 

که وارد می شوند، تراریخته هستند.
وی در توضیح بیشــتر این موضوع، تصریح کرد: منتها مکانیزم هایی را از 
مقررات بین المللی و فرآیندهای قوانین داخلی برای واردات این محصولات طی 
می شود، تا از لحاظ سبک و مشخصات فنی و گواهینامه های لازم، چک شود 
و در عین حال طبق قوانین موضوعی مملکتی این محصولات مراحل خود را 

طی می کند و سپس برای مصرف در بازار عرضه می شود.
این سخنان حجتی در حالی است که طبق مصوبه مجلس واردات و تولید 
محصولات تراریخته منع شــده و تنها تحقیق در این حوزه مجاز اعلام شــده 
است؛ موضوعی که این روزها کلانتری رئیس جدید سازمان حفاظت از محیط 
زیســت و قره یاضی نماینده وی به شدت خواستار تغییر آن هستند و عنوان 

می کنند که استفاده از محصولات تراریخته مشکلی ندارد.
حجتی در این همایش به موضوع کم آبی هم پرداخت و با تأکید بر اینکه 
آب تنها محدودیت توسعه نیافتن بخش باغبانی کشور نیست، خاطرنشان کرد: 
محدودیت های دیگری مربوط به اســتفاده از پیوند، ژنتیک، تولید محصولات 
مقاوم به تنش های محیطــی و چالش های دیگری مانند آفات و بیماری ها و 

سرمازدگی سبب شده که با مشکلاتی در این بخش مواجه باشیم.

با وجود آغاز کشت پاییزه اعلام شد

حجتی: پیشنهاد قیمت خرید 
تضمینی گندم را مردادماه داده ایم

سازمان حمایت در کنترل قیمت ها 
موفق نبوده است

عضو کانــون صنایع غذایی ایران با بیان اینکه ســازمان حمایت 
مصرف کننــدگان و تولیدکنندگان در کنتــرل قیمت ها موفق نبوده و 
روش های دولتی در این خصوص اثرگذار نیست، خواستار واگذاری مقوله 
نظارت بر کنترل قیمت ها به انجمن های تولیدی و اتحادیه های صنفی شد. 
علی موحد در گفت وگو با ایسنا، با  اشاره به ابلاغیه جدید وزیر صنعت، معدن 
و تجارت مبنی بر حذف درج قیمت مصرف از ســوی تولید کنندگان هفت قلم 
کالای صنایع غذایی که شامل انواع محصولات کارخانه ای کنسرو، کمپوت، سس، 
ترشی، شور، مربا و عسل بسته بندی است، اظهار داشت: پیش از این نیز از سوی 
محمدرضا نعمت زاده ابلاغیه ای در مورد حذف برچسب قیمت کالاهای منتخب 
محصولات شیرینی، کیک و شکلات، انواع چیپس و اسنک و محصولات سلولزی 
و بهداشتی در سراسر کشور ابلاغ شد که این طرح در ادامه آن بوده و مربوط به 

گروه های کالایی با اولویت سه هستند.
وی افزود: عدم درج قیمت توســط تولید کننده به معنای عدم درج قیمت 
توسط فروشگاه ها نیست و کلیه فروشندگان از عمده و خرد موظف هستند تا بر 

روی کالا برچسب قیمت نصب کنند.
عضــو کانون صنایع غذایی ایران تصمیم اتخاذ شــده در مورد حذف قیمت 
محصولات مربوطه توسط تولید کنندگان را اقدامی درست ارزیابی کرد و گفت: 
در کارخانجات دنیا نیز نوعا قیمت گذاری محصولات خارجی توسط تولید کننده 
تعیین نمی شــود و فروشگاه های مربوطه براساس بارکد درج شده محصولات را 

قیمت گذاری می کنند و در اختیار خریدار قرار می دهد.
موحد افزود: این سیستم فروش مربوط به کشورهایی که اقتصاد پیشرو دارند 
و توســعه پایدار را در دستور کار قرار داده اند. در ایران نیز فروشگاه های بزرگ از 
چنین سیستم هایی برخوردار هستند اما مغازه داران به عنوان فروشندگان خرد 
برچسب های قیمت گذاری را روی کالا نصب کنند.وی با تاکید بر این که باید نظام 
نظارتی درستی در مورد عرضه محصولات توسط فروشندگان خرد در نظر گرفته 
شود، خاطر نشان کرد: این تصمیم می توان شروع مناسبی برای تغییر نظام عرضه 
و فروش باشــد.عضو کانون صنایع غذایی ایران ادامه داد: آیا تاکنون که سازمان 
حمایت مصرف کنندگان و تولید کنندگان مقوله نظارت ها را برعهده داشته دراین 
خصوص موفق بوده است؟ آیا روش های دولتی در کنترل قیمت ها اثرگذار بوده 
است؟ پاسخ به این پرسش ها منفی است.به گفته موحد، باید نظارت به قیمت ها 
و نیز کمیت محصولات به دســت انجمن ها سپرده شود و دولت هزینه و نیروی 
انســانی خود را در جاهای دیگری به کار گیرد.گفتنی اســت، سخنان این عضو 
کانون صنایع غذایی در شرایطی صورت می گیرد که با اجرای این طرح، بیم آن 
می رود که با عدم درج قیمت بر روی کالاها شاهد هرج و مرج در قیمت گذاری 

و یا سوء استفاده برخی فروشندگان شویم.

تبریز - خبرنگار کیهان:
دبیر شورای اطلاع رســانی اداره کل حفاظت محیط زیست از 
برخورد قضایی با متخلفان زیست محیطی که باعث اتلاف 3 هزار 

قطعه ماهی در رودخانه ارس شدند، خبر داد.
داوود قاسم زاده، گفت: این اداره کل حسب وظیفه قانونی موضوع اتلاف 
ماهی هــای رودخانه ارس را پیگیری کرده و قطعا با متخلفین از هر رده ای، 

برخورد قضایی خواهد شد.
وی اضافه کرد: احتمال اتلاف ماهی های ارس با مواد سمی عمداً یا سهواً 

به قصد صید و یا تخریب محیط زیست وجود دارد.
وی افزود: اتلاف ماهی های ارس  بر اثر فعالیت های معدنی کشور ارمنستان 
به دلیل محل اتفاقی که در پایین دســت سد خداآفرین و در فاصله بالغ بر 

100 کیلومتری از محل فعالیت های معدنی است، منتفی است.
دبیر شــورای اطلاع رسانی اداره کل حفاظت محیط زیست بیان داشت: 
محل اتفاق در حدفاصل ســد خداآفرین و پل شکســته خداآفرین است و 

بالادست سد خداآفرین هیچ گونه اتلاف ماهی مشاهده نشده است.
قاســم زاده با اشــاره بــه انجــام نمونه برداری هــای اختصاصی گفت: 
نمونه برداری های لازم برای بررســی های علمی و اعلام نظر، توسط اداره کل 
دامپزشکی انجام یافته که به محض اتمام آنالیز، نتایج به اطلاع عموم خواهد 
رسید.وی افزود: آب رودخانه ارس به لحاظ اهمیت آن به صورت فصلی و با 
دقت کافی مورد نمونه برداری و آنالیز توســط کارشناسان اداره کل حفاظت 
محیط زیســت اســتان قرار می گیرد و در صورت مشاهده هرگونه آلودگی 
موضوع از طرق مقتضی پیگیری خواهد شد و همچنین اقدامات لازم جهت 
قطع آلودگی رودخانه از طریــق وزارت امور خارجه به صورت جدی انجام 
خواهد شد.مدیرکل دامپزشکی آذربایجانشرقی گفت: در آزمایشات اولیه هیچ 
مورد عفونی در ماهی های تلف شــده، مشاهده نشده و علت مرگ بیش از 

3هزار قطعه ماهی در رودخانه ارس مسائل عفونی نبوده است.
امیرحســین بهداد، همچنین در پاسخ به این سوال که آیا فرضیه مرگ  
ماهی ها در اثر ورود پسابهای صنعتی به رودخانه ارس بوده، افزود: این فرضیه 
به صورت کلی رد می شــود، این اتفاق یک حادثه زیســت محیطی است و 
می بایست دستگاه های مربوطه از جمله اداره کل محیط زیست در این مورد 
اقدام و مراتب را پیگیری کنند.گفتنی است طی روزهای گذشته در حدود 
3هزار قطعه ماهی در رودخانه ارس پایین دست سد خداآفرین تلف شدند.

برخورد قضایی با مسببین 
اتلاف 3 هزار قطعه ماهی در ارس

عضو کانون صنایع غذایی:


